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مدیر گروه مبارزه با بیماری های واگیر 
دانشگاه علوم پزشکی کرمان اعلام کرد؛
افزایش شیوع بیماری های 

تنفسی در کرمان

تنفسی  بیماری های  پاییز شیوع  با شروع فصل 
مدارس  بازگشایی  و  می یابد  افزایش  ویروسی  و 
بین  ویروس  بیشتر  گردش  نیز سبب  دانشگاه ها  و 
و  آنفلوانزا  سرماخوردگی،  به  ابتلا  افزایش  و  افراد 
بیماری های  با  مبارزه  گروه  مدیر  می شود.  کرونا 
به  اشاره  با  کرمان  علوم پزشکی  دانشگاه  واگیر 
افزایش بیماری های تنفسی از نیمه های شهریورماه 
در کرمان گفت که این روند افزایشی کماکان ادامه 

دارد.
در گفت وگویی که با دکتر سعید صحبتی داشتم، 
این که هم در بخش سرپایی و هم در  بیان  با  وی 
تنفسی  بیماری های  به  ابتلا  آمار  بستری  بخش 
افزایشی بوده است، تاکید کرد که افزایش در حد 
قابل کنترل و معقول است و شیوع این بیماری ها در 
حدی نیست که بتوان نام یک بحران یا طغیان ناشی 
از بیماری های ویروسی را روی آن گذاشت. وی در 
عین حال گفت که با توجه به اینکه هنوز در شروع 
سال تحصیلی هستیم و ممکن است طی هفته های 
آینده این افزایش، چشمگیرتر شود باید آمادگی لازم 
را داشته باشیم و منتظر بمانیم روند بیماری به چه 

سمتی می رود.
وی با اشاره به وضعیت شیوع بیماری های تنفسی 
در کرمان، توضیح داد: »هر ساله با شروع فصل سرما 
و  آموزشی  مراکز  و  مدارس  بازگشایی  مخصوصاً  و 
دانشگاهی، شاهد افزایش شیوع بیماری های تنفسی 
- ویروسی مانند آنفلوآنزا، کرونا و سرماخوردگی های 
نیز  »امسال  داد:  ادامه  معمولی هستیم«. صحبتی 
و  افتاد  اتفاق  شهریورماه  نیمه های  از  افزایش  این 
کماکان هم این وضعیت افزایشی ادامه دارد اما در 
حدی نیست که بتوان نام یک بحران یا طغیان ناشی 
از بیماری های ویروسی را روی آن گذاشت«. وی با 
این که هم در بخش سرپایی و هم در بخش  بیان 
شد:  یادآور  است،  بوده  افزایشی  ابتلا  آمار  بستری 

»افزایش در حد قابل کنترل و معقول است«.
  مدیر گروه مبارزه با بیماری های واگیر دانشگاه 
ارقام  و  علوم پزشکی کرمان خاطرنشان کرد: »آمار 
برای بیماری های تنفسی و ویروسی، هیچ گاه دقیق 
و کامل نیست زیرا بسیاری از بیماران اصلًا به مراکز 
می کنند،  خوددرمانی  و  نمی کنند  مراجعه  درمانی 
یا گاهی به مراکز خصوصی مانند مطب ها مراجعه 
می کنند که آمار این  مراکز خصوصی به طور کامل 
جمع آوری نمی شود و آنچه ما بر اساس آمار بیان 
»معمولا  افزود:  وی  است«.  تخمین  یک  می کنیم 
بین ۵ تا ۱۰ درصد بیماران مبتلا به آنفلوآنزا نیاز 
و  می کنند  پیدا  بیمارستانی  خدمات  و  بستری  به 
بیماران بستری  این  از  نیز تعدادی  در حال حاضر 

و تحت درمان هستند«.
وضعیت  »خوشبختانه  کرد:  اضافه  صحبتی 
خدمات رسانی به این بیماران در حد مطلوب است و 
مشکلی به لحاظ افزایش تعداد بیماران پیدا نکردیم 
اما با توجه به اینکه هنوز در شروع سال تحصیلی 
هستیم و ممکن است که طی هفته های آینده این 
افزایش چشمگیرتر شود باید آمادگی کافی را داشته 
باشیم و منتظر بمانیم که روند بیماری به چه سمتی 

می رود«.
لزوم رعایت موارد مرتبط با مراقبت و 

پیشگیری
مرتبط  موارد  رعایت  بر  تاکید  با  ادامه  در  وی 
کرد:  بیان  بیماری  از  پیشگیری  و  مراقبت  با 
»بیماری های آنفلوآنزا، کرونا و سرماخوردگی عمدتاً 
و  هوا  طریق  از  و  دارند  مشترکی  انتقال  راه های 

ریزقطرات منتقل می شوند و ...

خبر

کرمان  ترافیک  دربارۀ  اول  دست  خبر 
این است که راه اندازی بی آرتی )اتوبوس های 
پرسرعت( در شهر جدی شده است. آن طور 
و مهندسی  مدیریت  مدیرعامل سازمان  که 
شبکه حمل ونقل شهرداری کرمان می گوید، 
تا  فرودگاه  بی آرتی در مسیر  مطالعات خط 
دانشگاه  متخصصان  توسط  که  آزادی  فلکۀ 
دیگر  ماه  سه  تا  است  انجام  حال  در  باهنر 
فلکۀ  به  که  خط  این  ادامۀ  می شود.  نهایی 
وحید  دکتر  گفتۀ  به  اما  می رسد  مشتاق 
خلیفه »چون چالش برانگیز است« در مرحلۀ 

بعد پیگیری می شود. 
خبر بعدی اینکه طرح جامع ترافیک شهر 
هنوز نهایی نشده و این احتمال وجود دارد 

که تا پایان امسال به سرانجام برسد. 
داشتم  وی  با  که  تلفنی  گفت وگوی  در 
دربارۀ چالش کمبود جای پارک بعد از اتمام 
روزها  این  که  ارگ  میدان  پیاده راه سازی 
کسبۀ بازار تاریخی و اطراف میدان را به شدت 
نگران کرده نیز پرسیدم. او هم مانند معاون 
کرمان  شهردار  زیربنایی  امور  و  حمل ونقل 
معتقد است با بسته شدن کامل ارگ، کمبود 
جای پارک نخواهیم داشت و توضیح می دهد 
هنوز  که  حالی  در  فعلی،  پارکینگ های  که 
۱2۰۰ پارکینگ ساروج پارس وارد مدار نشده، 

فقط در ساعاتی از روز کاملا پرُ می شوند.
نمی شود از ترافیک شهر گفت و از آنچه بر 
سر میدان آزادی پس از ساخت زیرگذر آمده 
نپرسید. پس، از مدیرعامل سازمان ترافیک 
شهرداری در این باره هم سوال کردم که آیا 
نمی خواهند فکری برای این میدان بکنند؟ 
بگوید  تا  دکتر خلیفه خواستم  از  همچنین 
اینقدر  شفا  چهارراه  در  خودروها  صف  چرا 
او  طولانی شده است.  متن کامل اظهارات 

را در ادامه می خوانید.
■ آقای دکتر، طرح جامع ترافیک قرار 
بود تا پاییز امسال به سرانجام برسد. الان 
است؟  مرحله ای  چه  در  طرح  این  تهیۀ 
مدتی پیش، صحبت از غیرهمسطح سازی 
در میدان بیرم آباد شد. آیا طرح ترافیک 
دربارۀ چنین موضوعاتی، تکلیف شهر را 

مشخص کرده است؟
شرایط  ترافیک،  جامع  طرح  تهیۀ  برای 
انجام شده  اولیه هم  اقدامات  و  شبیه سازی 
اما نیاز است که اقدامات نهایی صورت بگیرد 
تا بهینه ترین مدل را که با وضعیت موجود 
این  در  کار  الان  کنند.  پیدا  دارد  همخوانی 
مرحله است و هنوز به سناریوها و پیشنهادات 
بیرم آباد چه  میدان  در  بدانیم  که  نرسیدیم 
ما  به  به تازگی  مشاور  که  آنچه  کرد.  باید 
اعلام کرده این است که احتمالا تا آخر سال 
می توانیم پیشنهادات خوبی برای برخی نقاط 

شهر از جمله میدان بیرم آباد داشته باشیم.
اینکه  تکلیف  سال  آخر  تا  پس   ■
برای ترافیک شهر چه باید کرد مشخص 

می شود. درست می گویم؟
تکلیف این مشخص می شود که مثلا در 
بیرم آباد نیاز به تقاطع غیرهمسطح داریم یا 

نه؟ 
■ خود طرح جامع ترافیک چه زمانی 

نهایی می شود؟
جامع  طرح  تهیۀ  فرایند  کل  امیدواریم 
مهلت  بشود.  تمام  امسال  پایان  تا  ترافیک 
قرارداد شهرداری کرمان با مشاور هم تا پایان 
سال است. مشاور هم قول داده تا این تاریخ 
تمام شود. یک مقداری کار بیش تر از آنچه 

که پیش بینی شده بود طول کشید.
■ چرا؟

متاسفانه شهروندان کرمانی خیلی خوب 
به  )اشاره  ندادند  پاسخ  پرسشنامه ها  به 
پرسشنامه هایی است که آبان ماه سال گذشته 
از سوی مشاور طرح در برخی مدارس کرمان 

توزیع شد تا اطلاعاتی دربارۀ ترافیک و تردد 
ما  که  آماربرداری  آید(.  دست  به  شهر  در 
ولی  بود  عالی  خیلی  دادیم  انجام  خودمان 
همین  برای  داشت  زیاد  نقص  پرسشنامه ها 
و حتی  داد  انجام  مجدد  آماربرداری  مشاور 
به خانۀ  برای جمع آوری اطلاعات  خودشان 
بهتر  وضعیت  کردند.  مراجعه  شهروندان 
مناسب  مدل  به  نتوانستند  هنوز  ولی  شد 
برسند. ما و ناظر طرح هم بسیار حساسیم 
انجام شود  با دقت و کیفیت خوبی  که کار 
کار  و  بیاید  طرحی  صرفا  نمی خواهیم  و 
رسانه ای انجام دهیم که ما طرح جامع تهیه 
کردیم بلکه می خواهیم طرحی به دست آید 

که واقعا برای شهر کرمان مفید باشد.
چون  بیفتد  اتفاق  این  امیدوارم   ■
چالش  یک  به  کرمان  شهر  در  ترافیک 

جدی تبدیل شده است.
بله دقیقا. حتی وضعیت برخی کوچه های 
شهر هم بغرنج شده است. روزانه تعداد زیادی 
خودرو هم در حال اضافه شدن به خودروهای 
موجود است. ما تمام تلاش خود را می کنیم 

تا باری از دوش ترافیک شهر برداریم. 
سازی  پیاده راه  موضوع  روزها  این   ■
بازار  کسبۀ  و  است  مطرح  ارگ  میدان 
پارک،  جای  کمبود  به دلیل  معتقدند 
ارگ  میدان  کامل  شدن  مسدود  با 
کسب وکارشان دچار رکود می شود. معاون 
کمبود  می گوید  اما  شهردار  حمل ونقل 
نظر سازمان  داشت.  نخواهیم  پارک  جای 
ترافیک در این باره چیست؟ اطلاعاتی که 
شما دارید هم نشان می دهد بعد از بسته 
از  مشکلی  خودروها،  به روی  ارگ  شدن 

لحاظ جای پارک نخواهیم داشت؟
محدوده  آن  در  پارک  جای  مشکل  ما 
پارک  جای   ۱2۰۰ حدود  داشت.  نخواهیم 
در ساروج پارس داریم و ۵۰۰ تا 6۰۰ جای 
پارکینگ  چند  و  گلبازخان  در  هم  پارک 
خصوصی دیگر داریم. این پارکینگ ها معمولا 
می رسند.  ظرفیت  به  کوتاهی  زمان های  در 
در واقع، با وضعیت فعلی که از ساروج پارس 
روز  از  ساعت  چند  تنها  نمی شود  استفاده 
حالا  هستند.  تکمیل  پارکینگ ها  این  همۀ 
 ۱2۰۰ و  استفاده  ساروج   پارکینگ  از  اگر 
جای پارک افزوده شود مشکل خیلی کم تر 
من  که  بگویم  را  این  البته  شد.  خواهد 
سازمان  خود  و  ترافیک  کارشناس  به عنوان 
که  نیست  این  ترافیک شهرداری علاقه مان 
مدام پارکینگ بسازیم و خودروها را به بافت 
تاریخی و شهر دعوت کنیم. تمام هدف ما 
این است حمل ونقل همگانی را ارتقاء دهیم تا 
مردم با استفاده از تاکسی و اتوبوس در بافت 

مرکزی شهر رفت وآمد کنند.
■ همین کار را هم که انجام نمی دهید. 
سیستم  یک  از  کرمانی  شهروندان 
شهر  در  مناسب  عمومی  حمل ونقل 

محرومند.

به شدت پیگیر ارتقای سیستم حمل ونقل 
خط  مطالعات  هستیم.  شهر  عمومی 
آزادی  میدان  به  فرودگاه  مسیر  در  بی آرتی 
مرحلۀ خوبی  به  تاکنون  و  کردیم  را شروع 
آزادی  از  خط  این  ادامۀ  رسیده ایم.  کار  از 
تا مشتاق چون مقداری چالش برانگیز است 
اقدام  می کنیم.  پیگیری  بعد  مرحلۀ  در  را 
دیگر در این خصوص پیگیری برای دریافت 
اتوبوس هایی است که از وزارت کشور طلب 
شود  وارد  اتوبوس  دستگاه   ۱6 این  داریم. 
وضعیت بهتر خواهد شد. مجموعۀ شهرداری 
پیگیرند  به شدت  محترم  شهردار  شخص  و 
تاکسی های  و  استفاده  معادن  ظرفیت  از  تا 
این  را جایگزین کنیم که جذابیت  فرسوده 
مطالعه  حال  در  کند.  پیدا  افزایش  سیستم 
هستیم  هم  پارک سوار  چند  ایجاد  برای 
شوند  مستقر  پایانه ها  این  در  تاکسی ها  که 
خطوط  سیستم  وارد  آنجا  از  مسافران  و 
این  همۀ  شوند.  انبوه بر  و  سریع  حمل ونقل 
کارها را داریم پیش می بریم ولی به هر حال، 
مطالعات زمان بر است و از طرفی، هزینۀ اجرا 
این طرح ها هم بالاست. در چنین وضعیتی، 
شهرداری باید برنامۀ مدونی را آرام آرام پیش 
ببرد. ما امیدوار هستیم تا پایان سال آینده 
اتفاقات خوبی در زمینۀ حمل ونقل عمومی 

شهر رخ بدهد.
چندین  کردید.  اشاره  بی آرتی  به   ■
در  می گوید  شهرداری  که  است  سال 
شهر  در  بی آرتی  راه اندازی  مطالعۀ  حال 
این چه مطالعاتی است که تمام  هستیم. 

نمی شود؟!
مطالعات بی آرتی سال گذشته با مشاوری 
کار  خوب  مشاور  اما  شد  شروع  غیرکرمانی 
نکرد. من هم با خودم عهد بستم که اجازه 
ندهیم طرح هایی ارائه شود که بعد در اجرا با 
صد تا اتفاق بد و مشکل همراه شود. ما مشاور 
باهنر  دانشگاه  الان  کردیم.  خلع  را  تهرانی 
کیفیت  هم  خیلی  و  شده  مطالعات  متولی 
قبلی  مشاور  با  متفاوت  و  خوب  مطالعاتش 
رسیدیم  جمع بندی  به  یک،  در خط  است. 
آینده مطالعات خط  تا سه ماه  امیدواریم  و 
یک در مسیر فرودگاه تا آزادی نهایی شود. 
شورای  به  را  آن  شد  نهایی  که  مطالعات 
ترافیک ارائه و مراحل بعدی را پیگیری کنیم.
و  زیرگذر  برای  ترافیک  سازمان   ■
آنچه  است؟  نکرده  فکری  آزادی  میدان 
که ما شهروندان می بینیم این است که از 
از  این زیرگذر چندان استفاده نمی شود. 
طرفی، روی میدان همیشه گره ترافیکی 
که  است  سوال  برایشان  مردم  داریم.  را 
چرا هزینۀ سنگینی از بودجۀ شهر خرج 
چنین پروژه ای شد. علاوه بر کارشناسان، 
که  دیدیم  هم  شهرداران  سطح  در  حتی 
گفتند این زیرگذر کارآیی ندارد. سازمان 
چه  کرمان  شهر  از  نقطه  این  به  ترافیک 
نگاهی دارد؟ راه حلی دارید یا باید همین 

وضعیت را تحمل کنیم و ادامه بدهیم؟ 

نه سازمان  از منظر کارشناسی می گویم 
میدان  که  می پرسیدند  من  از  اگر  ترافیک؛ 
نه؟  یا  بشود  غیرهمسطح سازی  آزادی 
بسیار  کار  چون  عنوان.  هیچ  به  می گفتم 
باید  نیست. حالا که ساخته شده  اشتباهی 
بگویم تاثیر هم بر ترافیک داشته است. یک 
روز برای تامین روشنایی، زیرگذر بسته شد. 
چنان ترافیکی در محدودۀ میدان آزادی ایجاد 
شد که حتی از نهادهای امنیتی و نظامی و 
انتظامی پیگیر بودند که چرا میدان قفل شده 
است. پس این زیرگذر کارایی دارد. اما نوع 
نگاهی که به میدان آزادی شده اشتباه بوده 
است. ما و معاونت حمل ونقل و امور زیربنایی 
شهرداری طرح مطالعاتی کاملی از مطالعات 
و جداره سازی  تا شهرسازی  گرفته  کالبدی 
و بدنه سازی و مسائل ترافیکی را در میدان 
آزادی داریم پیش می بریم تا به بهینه ترین 
اینکه  ضمن  شود.  تبدیل  ممکن  وضعیت 
شهر  ترافیک  جامع  طرح  ببینیم  منتظریم 
دربارۀ این میدان و این محدوده چه می گوید 

و با آن چه باید بکنیم؟
■ طرح مطالعات کالبدی و ترافیکی که 
تهیه می کنید در چه  آزادی  برای میدان 

مرحله ای است؟
مطالعات را به شورا ارائه کرده و مصوبۀ آن 
را گرفتیم و در مرحلۀ عقد قرارداد با مشاور 
متخصصان  هم  را  مطالعات  این  هستیم. 

دانشگاه باهنر قرار است انجام دهند.
■ آقای دکتر، دلیل اینکه در بسیاری 
چراغ  پشت  شب،  و  روز  ساعات  از 
از  بلندی  صف  شفا  چهارراه  راهنمای 
چیست؟  می شود  تشکیل  خودروها 
به خاطر روگذر امیرکبیر این مشکل پیش 

آمده؟
ایجاد می شود  وقتی تقاطع غیرهمسطح 
دیگر  نقطۀ  به  نقطه  یک  از  ترافیک  انبوه 
از  انبوهی  مورد،  این  در  و  می شود  منتقل 

ترافیک به فرهنگیان و شفا منتقل می شود.
از  خودروها  بلند  صف  این  پس   ■
است.  امیرکبیر  روگذر  ساخت  تاثیرات 

درست می گویم؟
تقاطع  شهری  نقاط  در  حال،  هر  به 
غیرهمسطح خیلی مورد تایید نیست. البته 
روگذر امیرکبیر مشکلاتی را حل کرده است. 
ترافیک سنگینی  امیرکبیر  قبلا در چهارراه 

داشتیم ولی الان حذف شده است.
دکتر،  آقای  نشده  حذف  ترافیک   ■
بلکه به چهارراه فرهنگیان و چهارراه شفا 

منتقل شده است!
انتقال  هیچ وجه  به  ترافیک  کارشناسان 
را نمی پسندند. ساخت پل شهدای  ترافیک 
بلوار شهید سلیمانی  نیاز بوده چون  خلبان 
در  نباید  ولی  است  یک شریانی درجه یک 
بلوار جمهوری که دسترسی در آن بالاست 
و شریانی درجۀ یک حساب نمی شود سراغ 

تقاطع غیرهمسطح می رفتیم. 
شفا  چهارراه  مشکل  حل  برای   ■

راه حلی دارید؟
ترافیک  جامع  طرح  تا  کنیم  صبر  باید 
اصلا  ما  راه حل های  کند.  روشن  را  تکلیف 
غیرهمسطح سازی نیست بلکه بر ساماندهی و 
مدیریت ترافیک متمرکز است که روش هایی 
و  هوشمند  چراغ های  از  استفاده  مانند 
حمل ونقل همگانی و یک طرفه کردن جهت 

ترافیک در برخی مسیرها را شامل می شود.
■ پس تا اطلاع ثانوی غیرهمسطح سازی 
نخواهیم  کرمان  شهر  مرکزی  بافت  در 

داشت. درست می گویم؟
جلسات  به  ترافیک  کارشناسان  اگر 
توجه  آن ها  نظر  به  و  دعوت  تصمیم گیری 
بافت  در  دیگر  ما  که  باشید  مطمئن  شود 
غیرهمسطح سازی  کرمان  شهر  مرکزی 

نخواهیم داشت. 

مدیرعامل سازمان ترافیک شهرداری کرمان مطرح کرد؛

راه اندازی بی آرتی در مسیر فرودگاه جدی شد

اسما پورزنگی آبادی
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